
FORENINGEN FOR 
KØNSFORSKNINGs 
generalforsamling 2006
28. februar 2006 
på Københavns Universitet

Tilstedeværende
Fra bestyrelsen:
Rikke Randorff Hegnhøj
(Forkvinde), Bonnie Barr, Hel-
le Poulsen, Christina Fiig, Ka-
tarina Blomqvist, Jo Krøjer,
Martin Steiner Jensen, (Sekre-
tær)

Medlemmer:
Lena Hesager, Christine An-
dersen, Anja Majbritt Jensen,
Inge Henningsen, Anne Folke
Henningsen, Joan Rokkjær,
Kirsten Gomard

1. Valg af dirigent og referent

Dirigent: Kirsten Gomard 
Referent: Martin Steiner
Jensen

2. Godkendelse af Dagsorden

Godkendt

3. Bestyrelsens årsberetning

Forkvinden bød generalfor-
samlingen velkommen og
præsenterede indledningsvis
bestyrelsens nuværende organi-
sering. 

Forkvinden gennemgik års-
beretningen, herunder især
med en grundig gennemgang
af mangfoldighedssagen, da
bestyrelsen ønsker, at der bli-
ver skabt en kollektiv erindring
om sagens forløb. 

Helle Poulsen redegjorde for
sin deltagelse i Kønsnetværket
(se årsberetningen). 

Katarina Blomqvist informe-

rede om, at hun ønsker at
fortsætte som foreningens re-
præsentant i Kvindemuseets
bestyrelse. 

Kirsten Gomard informerede
om Årskonferencen 2007, der
vil blive afholdt i Århus den
28. april 2007. I den forbin-
delse lagde hun op til et styr-
ket samarbejde med Kvindem-
useet i forbindelse med afhol-
delse af konferencen. 

Forkvinden informerede der-
udover om arbejdet med udde-
lingen af årets KRAKA-pris, og
at det i år er lykkes prisbesty-
relsen at få presseomtaleaf ud-
delingen. 

Efter forkvindens gennem-
gang tilføjede Katarina Blom-
qvist på bestyrelsens vegne, at
en af årsagerne til, at den da-
værende bestyrelse tilsynela-
dende ikke havde hånd i hanke
med Mangfoldighedsprojektet
også skyldtes foreningens tidli-
gere organisering, hvor ejer-
skabet over projektets udførel-
se aldrig var blevet placeret
præcist. Kirsten Gomard
spurgte til den præcise situati-
on for de økonomiske hænge-
partier i henhold til mangfol-
dighedssagen. I den forbindel-
se klargjorde Helle Poulsen, at
foreningen maksimalt kan stil-
les til regnskab for de inde-
holdte renteindtægter, og at
evt. indeståender fra selve be-
villingen står mellem Viden-
skabsministeriet og Celi. Det
blev diskuteret, hvorvidt man
kan trække på foreningens eg-
ne medlemmer i forbindelse
med det juridiske i sagsanlæg-
get. Bestyrelsen overvejer det-
te. 

Lena Hesager spurgte til de
visioner for bestyrelsesarbejdet,
som blev diskuteret på general-
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forsamlingen 2005. Hertil sva-
rede forkvinden, at især arbej-
det med Kvinder i Forskning,
har udgjort en stor del af be-
styrelsens arbejde. Derudover
har bestyrelsesmedlemmerne
hver for sig deltaget i en række
projekter i deres respektive ar-
bejdsmiljøer og netværk. Chri-
stina Fiig tilføjede, at en del ar-
bejde også har drejet sig om
medlemsrekruttering og -pleje.  

Generalforsamlingen udtryk-
te stor påskønnelse for forenin-
gens arbejde, og en forståelse
for de problemer foreningen er
kommet ud i. 

4. Godkendelse af Regnskab
2005 og budget for 2006

Kirsten Gomard redegjorde på
de interne revisorers vegne for
årsagen til, at der ikke er tilgå-
et generalforsamlingen skriftli-
ge kommentarer til regnskabet
og budgettet. Dette skyldes, at
bestyrelsen på grund af forskel-
lige administrative forhindrin-
ger ikke har kunne præsentere
det endelige regnskab og bud-
get med bilag forud for gene-
ralforsamlingen. 

Det blev herefter besluttet,
at regnskab og budget først
kan godkendes endeligt – og
for nu med forbehold – når de
kritiske revisorer modtager det
endelige regnskab og budget
med bilag efter generalforsam-
lingen. Forkvinden redegjorde
for, at økonomiudvalget står
inde for regnskab og budget
og gennemgik det herefter
sammen med kommentarerne.

Kirsten Gomard fremlagde
herefter en række mundtlige
kommentarer til regnskabet:
Det er vigtigt, at man får udre-
det forholdende vedr. SDUF’s

tilbageholdelse af en del af
kontingentindbetalingerne, da
der er grund til at antage, at
det skyldes en fejl. Derudover
skyldes misforholdet mellem
sidste års budget og indevæ-
rende års regnskab især de hø-
jere udgifter til administration
af tilbagebetalingskravet fra Vi-
denskabsministeriet i forbin-
delse med Mangfoldighedspro-
jektet. Endvidere påpegede
Kirsten Gomard de øgede rej-
seudgifter til bestyrelsesmøder-
ne, og foreslog at bestyrelsen
undersøgte hvorvidt noget
kunne spares gennem brug af
billigere rejemidler. Endelig
foreslog hun, at posten vedr.
genoptryk af folder og brevpa-
pir flyttes ned under opgørel-
sen af formuen, da denne ikke
er en løbende årlig udgift.
Med disse og de førnævnte
forbehold anbefalede Kirsten
Gomard, at generalforsamlin-
gen godkender regnskabet. 

I forhold til budgettet rede-
gjorde Kirsten Gomard for år-
sagen til, at man sidste år hav-
de budgetteret med at tære på
formuen, og roste bestyrelsen
for at have udarbejdet et bud-
getforslag, der, med undtagel-
se af de uforudsete udgifter til
Mangfoldighedsprojektet, ba-
lancerede, men anbefalede, at
man i forhold til det kommen-
de budget især fokuserer på at
forbedre indtægtssiden.
Forkvinden redegjorde kortva-
rigt for bestyrelsens strategi for
dette; herunder især en kom-
mende medlemskampagne.
Det blev endvidere diskuteret,
hvorvidt bestyrelsen skulle ar-
bejde for en bredere fondsmid-
delsøgning, men generalfor-
samlingen ville ikke anbefale
dette, da det blev vurderet, at

arbejdet hermed ikke ville stå
mål med det sandsynlige ud-
bytte. I forhold til foreningens
øvrige drift, afhænger meget af
fremtiden for tidsskriftet Kvin-
der, Køn og Forskning, der end-
nu er uafklaret i forbindelse
med Koordinationens forestå-
ende indlejring på Københavns
Universitet. Bestyrelsen lagde
desuden op til, at der skulle af-
holdes et eller flere visionsmø-
der i forhold til foreningens
fremtidige arbejde. 

Generalforsamlingen disku-
terede derefter mulige tiltag
for at forbedre foreningens
vanskelige økonomiske situati-
on:

Inge Henningsen foreslog at
etablere en afdragsordning på
tilbagebetalingen af renteind-
tægterne for Mangfoldigheds-
projektet til Videnskabsminis-
teriet, således at den økonomi-
ske effekt ikke bliver så vold-
som for foreningens i forvejen
lille økonomiske råderum.
Derudover foreslog hun, at
gøre Kvinder, køn & forskning
til et online tidsskrift. Hertil
kommenterede Bonnie Barr, at
det ikke nødvendigvis vil med-
føre en økonomisk besparelse
for foreningen og at det der-
udover ikke nødvendigvis løser
problemet med, hvad forenin-
gen kan tilbyde medlemmerne
for deres kontingent. Kirsten
Gomard fremlagde et forslag
til en medlemsindsamling, der
kan sikre et midlertidig over-
skud. Inge Henningsen frem-
førte muligheden for at tage
skattefritagelse for bidrag til
foreningen. Christine Ander-
sen foreslog, at man burde af-
holde en støttefest eller lignen-
de. Helle Poulsen nævnte at et
evt. overskud fra årskonferen-
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cen især tilfalder KU, men vil
gerne kigge på, hvorvidt evt.
yderligere midler kan overføres
til foreningen. Forkvinden lag-
de vægt på, at foreningen øn-
sker sig flere institutionsmed-
lemskaber; dels af økonomiske
årsager, dels for til stadighed at
forankre foreningen i miljøer-
ne. Det blev besluttet, at be-
styrelsen skulle kigge nærmere
på alle disse muligheder, men
at ingen af dem for nærværen-
de ville blive indskrevet i bud-
gettet. Derudover blev det be-
sluttet, at evt. merindsamlede
midler skal anvendes til yderli-
gere aktiviteter. Med disse
kommentarer vedtog general-
forsamlingen regnskabet og
budgettet. 

5. Fastsættelse af kontingent-
takster for 2007
Der var udbredt enighed om,
at det vil være gavnligt for for-
eningen for øge kontingent-
indtægterne fra år 2007, men
det blev samtidig fremført, at
der skulle tages hensyn til både
incitamentstrukturen i forhold
til institutionsmedlemskaber
såvel som den økonomiske be-
lastning for de studerende. Det
blev foreslået, at kontingentet
for studerende fra 2007 hæves
til kr. 350, og for medlemmer i
arbejde til kr. 575. Institu-
tionstaksten fastholdes. Dette
blev vedtaget.

6. Beretning fra bestyrelses-
udvalg og lokalforeninger

Der forelå ingen beretninger
men forkvinden henviste til
årsberetningen.

7. Valg

Forkvinde: 
Rikke Randorff Hegnhøj, på
valg, genopstiller. Genvalgt
uden modkandidat.

Ordinære medlemmer:
Bonnie Barr, ikke på valg.
Christina Fiig, på valg, genop-
stiller. Genvalgt.
Lene Mørk Hansen, på valg,
genopstiller ikke.
Gitte Kirkeby, på valg, genop-
stiller ikke.
Jo Krøjer, ikke på valg.
Helle Poulsen, ikke på valg. 
Marlene Spanger, ikke på valg.
Lena Hesager opstiller. Valgt.

Suppleanter (indgår traditio-
nelt i bestyrelsesarbejdet):
Katarina Blomqvist, på valg,
genopstiller ikke.
Ingen kandidater. 

Kritiske regnskabslæsere:
Karin Frank. På valg. Genop-
stiller ikke.
Kirsten Gomard, på valg, gen-
opstiller. Genvalgt.
Lene Mørk Hansen opstiller.
Valgt.

KRAKA-prisbestyrelsen:
Forkvinde: Rikke Randorff
Hegnhøj (født medlem).
Bestyrelsesmedlem: Helle
Poulsen, på valg, genopstiller.
Valgt.
Tidligere bestyrelsesmedlem:
Anne Scott Sørensen, på valg,
genopstiller. Valgt.
Tidligere bestyrelsesmedlem:
Ann-Dorte Christensen, på
valg, genopstiller. Valgt.
Eksternt medlem: Niels Ulrik
Sørensen, på valg, genopstiller.
Valgt.

8. Eventuelt
Generalforsamlingen udtrykte
stor tak til Helle Poulsen for
arbejdet med planlægningen
og udførelsen af årskonferen-
cen 2006.

Forkvinden takkede de kritiske
regnskabslæsere for deres ind-
sats. 

FORENINGEN FOR
KØNSFORSKNING I
DANMARK
Bestyrelsens årsberetning 2005

1. Foreningens årskonference
2005 fandt sted lørdag den 16.
april på Aalborg Universitet
under titlen: Magt og identite-
ter i en globaliseret verden. I
alt 112 personer deltog i års-
konferencen. Det lokale center
for kønsforskning, FREIA, var
arrangør. Bestyrelsen vil gerne
takke for en vellykket, velar-
rangeret og velbesøgt årskon-
ference. Som det er tradition
blev KRAKA-prisen uddelt ved
konferencen. Prisen tildeltes i
2005 adjunkt, ph.d. Nina Ja-
vette Koefoed, Institut for Hi-
storie og Områdestudier, Aar-
hus Universitet for ph.d.-af-
handlingen: Besovede kvindfolk
og ukærlige barnefædre – Køn og
ret i dansk ægteskabs- og sædelig-
hedslovgivning i det lange 18.
århundrede. Afhandlingen er
under udgivelse på Museum
Tusculanums forlag. Prismod-
tagerens tale kan læses på:
http://www.koensforskning.d
k/kraka/2005%5Ftakketale/ 
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2. Foreningens generalforsam-
ling 2005

blev afholdt fredag den 15.
april i Studenterhuset i Aal-
borg. Her blev årsberetningen
for 2004 gennemgået og kom-
menteret, en ny bestyrelse blev
valgt og visioner for bestyrel-
sens fremtidige arbejde blev di-
skuteret.

Bestyrelsens sammensætning
2005-2006
Forkvinde Rikke Randorff
Hegnhøj, forskningsassistent,
KU

Ordinære bestyrelsesmedlemmer: 
Gitte Sofia Kirkeby, cand.mag.
Helle Poulsen, ph.d.-stipendi-
at, KU, Lene Mørk, museums-
inspektør, Kvindemuseet, Mar-
lene Spanger, ph.d.-stipendiat,
RUC, Jo Krøjer, adjunkt,
RUC, Bonnie Barr, forsknings-
assistent, KU, Christina Fiig,
amanuensis, AAU

Suppleant
Katarina Blomqvist, forsk-
ningsbibliotekar, KVINFO
indgår på lige fod med de or-
dinære bestyrelsesmedlemmer i
bestyrelsesarbejdet. 

I løbet af året har bestyrelsen
holdt fire bestyrelsesmøder.

Foreningen har efter 2005
taget afsked med sekretær Sti-
ne Skøtt Thomsen. Stine har
fået job i Sex og Samfund. Tak
for Stines uundværlige indsats
og held & lykke fremover!
Foreningens nye sekretær pr.
den 1. februar 2006 er Martin
Steiner, stud.mag. fra RUC og
KU. Vi glæder os til det frem-
tidige samarbejde!

3. Forkvindens beretning

Mangfoldighedsprojektet
I 2001 modtog foreningen en
bevilling fra Ministeriet for Vi-
denskab, Teknologi og Udvik-
ling (tips og lottomidlerne) til
et projekt om mangfoldigheds-
ledelse på universiteterne. Pro-
jektet blev afsluttet ved udgan-
gen af 2002 – troede vi. I efte-
råret 2005 modtog Forenin-
gen en skriftlig rykker fra mini-
steriet, der pålagde foreningen
at indsende et revideret regn-
skab for Mangfoldighedspro-
jektet med frist 15. november
2005. Hvis ikke fristen blev
overholdt ville ministeriet rejse
erstatningskrav mod forenin-
gen på kr. 100.000. Kravet om
tilbagebetaling havde sin årsag
i ikke tidligere overholdte fris-
ter for indsendelse af et revide-
ret regnskab for projektet,
samt at projektet ikke havde af-
holdt en af fire lovede lokale
konferencer (på DPU). Af for-
skellige uheldige årsager mod-
tog forkvinden først dette brev
efter fristens udløb. Det resul-
terede i, at vi måtte bede om
udsættelse i sagen, som nu var
overgået til Kammeradvokaten,
fordi erstatningskravet var
rejst. Projektleder Helle Balsby
har figureret som kontaktper-
son i ministeriet og derfor var
rykkerne sendt til hendes pri-
vatadresse. 

Foreningen har indsendt et
revideret regnskab til Kammer-
advokaten. Regnskabet dækker
de tre rater á kr. 200.000 som
er blevet udbetalt til Center for
Ligestillingsforskning (CeLi).
Foreningen indgik i sin tid en
fastprisaftale med CeLi (den-
gang Videnscenter for Ligestil-
ling) om administration af pro-
jektet. Sammen med CeLi har

foreningen overfor Kammerad-
vokaten redegjort for de udgif-
ter, vi mener, der er blevet spa-
ret i forbindelse med den afly-
ste konference på DPU. Kam-
meradvokaten har dog ikke
været tilfreds med den hidtidi-
ge redegørelse over hvilke ud-
gifter, der er blevet sparet som
følge af aflysningen. CeLi har
vedgået, at der er sparede ud-
gifter, som skal tilbagebetales.
Det drejer sig om det Kam-
meradvokaten kalder ‘direkte
udgifter’ (rejseomkostninger,
hotel, formøder mv.). Så langt
er vi enige med Kammeradvo-
katen. De stiller dog spørgs-
målstegn ved den implicitte
forudsætning for redegørelsen,
nemlig at der ikke er sparet in-
direkte omkostninger, som for
eksempel menneskelige res-
sourcer, kopi og porto, ved en
aflysning. Konflikten drejer sig
om, hvornår det med rimelig-
hed kan siges, at projektledel-
sen har været klar over, at kon-
ferencen ikke blev til noget og
hvilke økonomiske konsekven-
ser det burde have haft. Der er
i den forbindelse også uenig-
hed om, hvad dokumenterne
siger om tidspunktet for aflys-
ningen af konferencen. Kam-
meradvokaten læser projektets
slutrapport på en sådan måde,
at det fra starten har været
klart, at DPU ikke ville afholde
en konference, hvorimod vi
henviser til flere bilag til rap-
porten, hvoraf det fremgår at
konferencen (eller rettere te-
madage) har været planlagt, at
det kun er datoerne, der ikke
har været fastlagt og at udsky-
delsen af afholdelsen af tema-
dagene til efter projektets af-
slutning først er blevet med-
delt projektledelsen kort før
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projektets afslutning. Vi mener
således at det kun er de direkte
udgifter, som man med en vis
rimelighed kan sige, knytter sig
til den ikke afholdte konferen-
ce, der aldrig skulle have været
udbetalt til CeLi, mens Kam-
meradvokaten fastholder, at
der må have været sparet indi-
rekte udgifter.

Derudover har det revidere-
de regnskab vist, at bevillingen
har trukket en renteindtægt på
kr. 18.096. Dette beløb er ble-
vet brugt til delvis finansiering
af foreningens hjemmeside og
brevpapir, der netop som en
del af Mangfoldighedsprojek-
tet blev re-designet. Det er
dog Kammeradvokatens opfat-
telse, at renteindtægterne er
blevet brugt uretmæssigt idet
renteindtægter opfattes som en
del af bevillingen og brugen af
dem til hjemmeside og brevpa-
pir ikke er blevet godkendt af
Ministeriet. Renteindtægterne
skal således også tilbagebetales
til Ministeriet.

Sagens (foreløbige) status 
(maj 2006)
Foreningen har i samarbejde
med CeLi indsendt en endelig
redegørelse til Kammeradvoka-
ten, der nu skal give Ministeri-
et en anbefaling om det videre
forløb. Da vi jf. ovenstående er
uenige med Kammeradvokaten
om datoen for udskydelsen af
konferencen på DPU og der-
for også er uenig i vurdering af
hvilket beløb, der skal tilbage-
betales, kan sagen i yderste
konsekvens ende i en retssag
hvor det endelige beløb skal
fastsættes. Foreløbig venter vi
dog på det endelige tilbagebe-
talingskrav fra Ministeriet og
derefter skal der tages stilling

til, om vi vil acceptere dette
krav. Sagen er i første omgang
en sag mellem foreningen og
ministeriet. Det er foreningen,
der har fået pengene og som
har købt en ydelse af CeLi.
Det er derfor også foreningen,
der ikke har brugt bevillingen
korrekt ved at udbetale CeLi
for mange penge i forhold til
de formål, pengene var bevilli-
get til. Derfor kommer kravet
om tilbagebetaling til i første
omgang at tilgå foreningen,
der så må sende kravet videre
til CeLi. Indtil nu har CeLi
været samarbejdsvillige i for-
hold til at anerkende, at der er
penge, der skal betales tilbage,
men vi kan risikere at komme i
en situation, hvor kammerad-
vokaten og ministeriet skøn-
ner, at de sparede indirekte ud-
gifter beløber sig til en højere
sum end den CeLi er villig til
at tilbagebetale og så står vi en
helt anden situation, hvor vi
får brug for juridisk bistand.

Med hensyn til renteindtæg-
terne har vi i redegørelsen bedt
ministeriet om med tilbagevir-
kende kraft at godkende bru-
gen af disse til, hvad vi mener,
har været i overensstemmelse
med intentionerne i projektet.
Hvis de ikke gør dette – hvad
Kammeradvokaten vurderer de
ikke gør – så skal Foreningen
tilbagebetale kr. 18.096 som i
2001-2002 er brugt i forenin-
gens regi til re-design af hjem-
meside og tryk af brevpapir.

Erfaringsopsamling
Det er vores vurdering, at hvis
foreningen/CeLi i sin tid hav-
de tilbageholdt et beløb, der
svarede til de direkte udgifter
til den ikke-afholdte konferen-
ce, så var denne sag aldrig op-

stået. Så havde foreningen vist,
at man godt var klar over, at
alle projektets aktiviteter ikke
var blevet afholdt og at man
havde draget de økonomiske
konsekvenser af dette, i over-
ensstemmelse med bevillingens
betingelser. Dette gør kun
denne sag ekstra ærgerlig.

Hvis projektets styregruppe,
CeLi og foreningen i sin tid
havde holdt projektet under
langt bedre administration, er
det vores opfattelse, at denne
sag kunne være undgået. Dog
er vi klar over, at det er et me-
get uheldigt sammenfald af fle-
re faktorer som for eksempel
foreningens manglende konti-
nuitet i bestyrelsen, CeLis op-
ståen efter nedlæggelsen Vi-
denscenter for ligestilling (og
dermed indefrysning af regn-
skaber) og aflysningen af den
pågældende konference.

Konklusion
Vi kan ud fra dette konklude-
re, at vi IKKE i fremtiden vil
råde foreningen til at gå ind i
sådanne projekter om midler.
Bevillinger af denne størrelse
og omfang (tidsperspektivet)
er umuligt for foreningen at
administrere. 

Nyhedsbreve
Forkvinden fortsætter denne
form for løbende orientering
til medlemmerne om bestyrel-
sens aktiviteter.

· En svensk forening for 
kønsforskere?
Den 27. oktober deltog for-
kvinden i et planlægningsmøde
på Stockholms universitet for
at diskutere mulighederne for
at stifte en svensk national for-
ening for kønsforskning “Be-
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hövs en nationell förening för
genusforskare?”. Forkvinden
holdt et oplæg om den danske
forenings historie, formål og
aktiviteter. Der var rig lejlighed
til at udveksle erfaringer, da
den finske forening SUNS og-
så var repræsenteret. Den sven-
ske forening er nu stiftet under
navnet Genusforskarförbundet.
De vil bl.a. arbejde for at frem-
me den videnskabelige virk-
somhed indenfor kønsforskning
og sikre god forskningsetik
blandt kønsforskere i Sverige.

· Kære Helge Sander….
I november måned sendte
forkvinden et åbent brev til vi-
denskabsminister Helge San-
der. I brevet gjorde foreningen
opmærksom på, at vi stiller os
positive overfor, at der fra re-
geringens side er et markant
fokus på forskning, men også
at det nyligt indgåede forsk-
ningsforlig lider af afgørende
mangler, hvad angår mainstre-
aming og ligestilling. Vi poin-
terede desuden, at foreningen
er stærkt betænkelig ved, at re-
geringen i forskningsforliget
ikke har taget anbefalingen fra
rapporten Alle talenter i spil –
flere kvinder i forskning (juni
2005) til efterretning og for
eksempel afsat penge til et
forskningsprogram, der kan
være med til at udvikle yngre
kvindelige forskningstalenter.
Ministeriets rapport viser bl.a.,
at Danmark er relativt dårlig til
at rekruttere kvindelige forske-
re på alle niveauer. Brevet blev
offentliggjort i Dansk Magi-
sterforenings medlemsblad og
på deres hjemmeside. 

· Møde med Britta Thomsen
Forkvinden deltog i december

i et lobbymøde i Bruxelles med
den danske europaparlamenta-
riker Britta Thomsen (S). Mø-
det var arrangeret af Koordina-
tionen for Kønsforskning og
NIKK. Formålet var at udvek-
sle idéer til politiske indspil til
forsknings- og kvindeudvalget
i EU-kommissionen, hvor Brit-
ta Thomsen er henholdsvis
næstformand og medlem. 

4. Udvalgsarbejde

Bestyrelsesudvalget
Bestyrelsesudvalget sørger for
indkaldelser, dagsorden, loka-
ler og forplejning til bestyrel-
sesmøderne. Udvalget er end-
videre ansvarligt for general-
forsamlingens afholdelse (her-
under indkaldelse, lokalereser-
vering, dagsorden etc.). Det
er udvalgets ansvar at referatet
fra generalforsamlingen bliver
sendt til foreningens medlem-
mer, til tidsskriftet Kvinder,
Køn & Forskning samt til fore-
ningens bankrådgiver.

Obligatoriske medlemmer:
Forkvinden og sekretæren.

Økonomiudvalget
Økonomiudvalget har ansvar
for tilsynet med foreningens
økonomi. Økonomiudvalget
har bemyndigelse til at uddele
fuldmagt til at bruge forenin-
gens konti. Udvalget har an-
svar for at holde bestyrelsen
underrettet om økonomien,
samt at gøre sig overvejelser
over fremtidssikring af fore-
ningens økonomi. Økonomi-
udvalget er ansvarlige for, at
der bliver udarbejdet et årligt
regnskab og budget. 

Obligatoriske medlemmer:
Forkvinden og sekretæren.

Medlemsudvalget
Udvalget er ansvarligt for fore-
ningens hjemmeside, arbejder
med rekruttering og fasthol-
delse af medlemmerne, og di-
stribuerer information om be-
styrelsens arbejde til medlem-
merne (blandt andet gennem
nyhedsbreve). En årlig med-
lemskampagne er pålagt besty-
relsesarbejdet som følge af af-
tale med tidsskriftet Kvinder,
Køn & Forskning.

Obligatoriske medlemmer:
sekretæren.

År 2005 
Medlemsudvalget har arbejdet
på flere fronter i det forgangne
år. Dette gælder både med-
lemsrekruttering, udarbejdelse
af guidelines til fremtidige års-
konferencer, deltagelse i de ak-
tuelle diskussioner om den na-
tionale koordinering af dansk
kønsforskning og ikke mindst
oprettelse af en ny lokalfore-
ning i Odense. 

Foreningen har iværksat en
medlemskampagne, hvis for-
mål skal være at undersøge for-
eningens medlemsrekruttering
og mulighederne for at øge
denne i forhold til målgrup-
pen. Da vi imidlertid ikke rå-
der over midler til at købe pro-
fessionel hjælp, har vi opslået
et projekt i universiteternes vi-
denskabsbutikker. Projektet er
et tilbud om at udforme et
postkort og en plakatkampag-
ne på uddannelsesinstitutioner.
Kampagnen skal synliggøre
foreningens arbejde og danne
basis for en bedre medlemsre-
kruttering. Projektet skal både
redegøre for målgruppen, for
en PR- og distributionsstrategi
samt udarbejde det grafiske
materiale i overensstemmelse
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med layout på vores hjemmesi-
de. Medlemskampagnen er
blevet iværksat som et studen-
terprojekt i videnskabsbutik-
ken. Marianne Brunbjerg (stu-
derende på KU) vil udføre ar-
bejdet. Som et foreløbigt pilot-
projekt vil kampagnen tage ud-
gangspunkt i miljøet i Odense
(SDU), erfaringerne herfra vil
så kunne overføres til kampag-
ner på andre universiteter og
uddannelsessteder.

På baggrund af tidligere års
erfaringsopsamling og diverse
mundtlige overleveringer lave-
de medlemsudvalget i år en
guideline for årskonferencen,
som dels figurerer på vores in-
terne mailsystem og dels ind-
går i planlægningen af dette års
konference. Vi afventer et
regnskabsmatrix på baggrund
af regnskabet fra årskonferen-
cen 2006 for at kunne have
flere beløb på budgetposterne.
Disse guidelines skulle gerne
facilitere logistik og organisati-
on af årskonferencerne og lige-
ledes sikre kontinuiteten i den-
ne tradition, som vi i bestyrel-
sen betragter som en central
platform for dansk kønsforsk-
ning. 

Medlemsudvalget har ligele-
des arbejdet på at færdiggøre
foreningens medlemsdatabase,
hvis formål bl.a. er at kunne
kommunikere med medlem-
merne elektronisk og hermed
spare dyre portoudgifter. Med
henblik på at fuldende vores
database gjorde vi foreningens
årlige julebrev til budbringer.
Brevet er de sidste par år sendt
elektronisk, hvilket også var
tilfældet i december 2005.
Derudover sendte vi et brev ud
til 54 medlemmer som vi ikke
har mailadresser på, med fran-

keret svarkuvert, for at få dem
til at sende deres mailadresser
retur til Nyhedsbrevet. Der er
på nuværende tidspunkt kom-
met knap 20 svar.

Endelig tog medlemsudval-
get i 2004 initiativ til et optryk
af foreningens folder og brev-
papir. Folderen distribueres nu
til miljøerne. Vi arbejder desu-
den på at relevante websider
sætter et link ind til foreningen
på deres sider. Hjemmesiden
opdateres løbende. Vi har ud-
videt den en del i år med bl.a.
tidligere KRAKA-prismodtage-
res takketaler samt tidligere
programmer fra Årskonferen-
cen og links til vores søsteror-
ganisationer i DK og i Norden.
Forslag til andre brugerbehov
på hjemmesiden modtages ger-
ne. 

Politikudvalget
Udvalget arbejder for: 
At initiere faglig diskussion
blandt medlemmerne i forhold
til at fremme kønsforskning og
opfordre til faglige netværks-
dannelser. 

At søge samarbejde med re-
levante aktører som fagfore-
ninger (fx DM, DJØF og
IDA), universitetsgrupperinger
(fx ph.d.studienævn) og politi-
kere (fx Ligestillingsafdelin-
gen).

At være synlig indadtil mod
medlemmerne og udadtil mod
en bredere offentlighed.

At reflektere en kritisk hold-
ning til div. initiativer (forslag
til forringelse af ligestillingspo-
litik, køn i forskning etc.), dels
en konstruktiv holdning til at
igangsætte konkrete initiativer. 

Politikudvalget repræsente-
rer foreningen i Koordination-
ens styregruppe og Kønsforsk-

ningsmiljøernes koordinerings-
udvalg.

År 2005 
Flere kvinder i forskning – 
og hvad så?
Der har længe været tale om,
at flere kvinder skal være del af
dansk forskning. Men hvad
sker der egentlig? I forlængelse
af Videnskabs- og Ligestillings-
ministeriets rapport Alle talen-
ter i spil – flere kvinder i forsk-
ning har det længe været poli-
tikudvalgets ambition at afhol-
de et arrangement, der følger
op på anbefalingerne i rappor-
ten. Rapporten opridser en
række forslag til initiativer for
forskellige aktører – universite-
ter, ledere, forskere/kvinder
og udkom mere eller mindre
ubemærket i slutningen juni
2005. Udvalget har i flere om-
gange forsøgt at stable et ar-
rangement på benene i Køben-
havn i løbet af 2004-2005.
Omdrejningspunktet for dette
arrangement har været at spille
ind på den forskningspolitiske
arena ved at promovere køns-
forskning. Med arrangementet
ønsker Foreningen at ‘aktivere
rapporten’, der i sine mål er vi-
sionære, men i sin mangel på
handling katastrofal. Rappor-
ten kan ses som en form for
‘ta-selv-bord’ af forslag, som
dog hverken formaliseres eller
iværksættes på politisk niveau.
Således kalder rapporten i en
vis forstand på, at forskellige
aktører selv tager ansvar i for-
hold til problematikken og gør
en forskel. Det vil vi gerne
hjælpe med til. Et panel af ak-
tører med repræsentanter fra
Rektorkollegiet, universiteter-
ne, Videnskabs- og Ligestil-
lingsministeriet, samt politiske
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forskningsordførere m.fl. får
ved dette arrangement mulig-
hed for – i diskussion med
publikum – at iværksætte ini-
tiativer, der følger tænketan-
kens anbefalinger. Forskellige
modeller og forslag til oplægs-
holdere har været på bordet,
men bestyrelsen har desværre
erfaret, at vi mangler den for-
nødne frivillige arbejdskraft for
at kunne gennemføre det. I
stedet har udvalget og besty-
relsen i det hele taget lagt
kræfter i forskellige møder bl.a
Ligestillingsministerens kvar-
talsmøder, forskningspolitiske
konferencer og ved repræsen-
tation i Kvinderådet, Koordi-
nationens styregruppe og det
landsdækkende koordinations-
udvalg for kønsforskning.

5. Samarbejde med andre 
organisationer

Koordinationen
Foreningen har i 2005 fortsat
sit tætte samarbejde med Ko-
ordinationen for kønsforskning
og er repræsenteret i styre-
gruppen v. Marlene Spanger.
Der er afholdt to møder i
2005. De førende centre og
forskningsenheder i Danmark
har i marts 2006 indgået en af-
tale om etablering af en dansk
stjernealliance for køns- og li-
gestillingsforskning. Formålet
med stjernealliancen er at ska-
be synergi mellem forsknings-
miljøerne og at få disse væsent-
lige samfundsmæssige behov
omsat i forskningsmæssige pri-
oriteringer både i den frie og i
den strategiske forskning, i
universiteternes forsknings- og
undervisningsprioriteringer og
i personalerekruttering på alle
niveauer. Et af initiativerne fra

gruppen er bl.a. forslaget om
at afholde en ekspertworkshop,
som kan belyse disse spørgsmål
i dybden og danne afsæt for
nye og målrettede initiativer.
Anmodning om samarbejde
om dette er sendt til Inge
Mærkedal, direktør i Forsk-
ningsstyrelsen på vegne af Ko-
ordinationens styregruppe,
kønsforskningsmiljøer og For-
eningen for Kønsforskning i
Danmark. 

Kønsforskningsmiljøernes 
koordineringsudvalg
Christina Fiig repræsenterer
bestyrelsen i Koordinationsud-
valget for Kønsforskning i
Danmark under landsdækken-
de forskningskoordinator Hil-
da Rømer Christensen. Dette
udvalg består af en række re-
præsentanter fra de danske
kønsforskningsmiljøer, der mø-
des to gange årligt med hen-
blik på at udveksle erfaringer,
diskutere forskningsmæssige
og forskningspolitiske initiati-
ver og give øvrige indspark til
koordinatoren. Bestyrelsen har
i løbet af det forgange år brugt
en del energi på at diskutere
fremadrettede perspektiver for
den nationale koordination af
dansk kønsforskning og ligele-
des i den forbindelse Kvinder,
Køn & Forsknings økonomi. I
regi af det koordinerende ud-
valg har foreningen udtrykt
bekymring for, hvad der skal
ske med den nationale koordi-
nerende indsats. Dette gælder
både selv koordinationen og
tidsskriftet, når Koordinatio-
nen indlejres på KU.

Kvinderådet
Kvinderådet koordinerer de
kvindepolitiske krav og påvir-

ker udviklingen nationalt og
internationalt. 51 organisatio-
ner er medlemmer. Efter 3 år i
Kvinderådet stopper Gitte So-
fia Kirkeby fra foråret 2005
som styrelsesrepræsentant fra
foreningen. På baggrund af de
vundne erfaringer og kontak-
ter kan foreningen fremover
sparre og give input i forhold
til Kvinderådet, der netop øn-
sker et tættere samarbejde med
sine medlemsorganisationer.
Pt. 2006 er Helle Poulsen
valgt ind i Kvinderådets styrel-
se.

Kønsnetværket
Kønsnetværket er en sammen-
slutning af de fleste danske u-
landsorganisationer og andre
organisationer som for eksem-
pel Kvinderådet, CeLi og For-
eningen for kønsforskning.
Det er et uformelt frivilligt
netværk, der har til formål at
diskutere køn og udvikling og
mainstreaming. I efteråret
2005 blev der på vegne af net-
værket indsendt en ansøgning
til Danida om en 3-årig bevil-
ling til et fagligt netværk. Fore-
ningen er med i denne ansøg-
ning. Et af formålene med at
blive et økonomisk støttet net-
værk er at formaliseres og opnå
midler til aktiviteter som for
eksempel informationsarbejde
om køn og udvikling for ek-
sempel i form af seminarer og
arbejdsgrupper m.v. Det er
målet at få et mere kontinuer-
ligt samarbejde mellem
NGO’ere og forskere, der ar-
bejder med køn og udvikling.
Det er planlagt, at netværket
skal huses af Folkekirkens
nødhjælp. Gitte Kirkeby og
Helle Poulsen har deltaget i
netværket.
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Kvindemuseet i Danmark
Katarina Blomqvist repræsen-
terede i 2005 foreningen i
Kvindemuseets bestyrelse.
Kvindemuseet i Danmark er i
en rivende udvikling. Museet
har udvidet og lanceret et nyt
museumsafsnit om med udstil-
ling børn for børn: “Pigernes
og Drengenes historier”. Der-
udover har museet åbnet en
filial af KVINFOs mentornet-
værk i Århus.

Tidsskriftet Kvinder, Køn &
Forskning
Kvinder, køn & forskning fun-
gerer som foreningens med-
lemstidsskrift og er huset og
støttet af Koordinationen for
kønsforskning. Derudover
modtager det bevillinger fra
Kulturministeriet og Forsk-
ningsrådet for Samfund og Er-
hverv. Foreningens medlem-
mer nyder godt af Kvinder,
Køn & Forskning og bestyrel-
sen er aktivt repræsenteret i re-
daktionen. Tidsskriftet er i en
løbende udvikling og aktuelt
arbejdes der, med Koordinati-
onen som tovholder, på en
rapport, der evaluerer tidsskrif-
tet og dets fremtidige økono-
mi.

6. Årskonferencen 2006

Vi glæder os til konferencen
Køn, Krop og Seksualitet i Eu-
ropa. I år er arrangørerne Kø-
benhavns Universitet v. Koor-
dinationen. Konferencen har
modtaget økonomisk støtte fra
Københavns Universitets sats-
ningsområde Europa i foran-
dring. Konferencens formål er
at skabe rum for diskussioner
og overvejelser over sammen-
hænge mellem køn, krop og

seksualitet i Europa. Konferen-
cen sætter fokus på:

Værdier og identiteter, der
melder sig i kølvandet på de
nye demokratiformer, medie-
forhold og (euro)globalisering.

Hverdagslivets kønnede og
seksuelle omgangsformer i det
nye og mangfoldige Europa.

Køn, identitet og seksualitet
– i samtidens politisering, ople-
velsesformer og oplevelsesøko-
nomi. 

Ifølge rotationsreglerne af-
holdes årskonferencen i 2007 i
Århus. 

7. KRAKA-prisen 2006

På årskonferencen bliver årets
KRAKA-pris uddelt. Prisbesty-
relsen har i år modtaget 5 ind-
stillinger. KRAKA-prisens af-
kast er i år på kr. 6.400, hvilket
dækker udgifter til uddeling af
prisen. KRAKA-prisbestyrelsen
består af tidligere forkvinde
Anne Scott Sørensen, tidligere
bestyrelsesmedlem Karen Klit-
gaard Povlsen, eksternt med-
lem Niels Ulrik Sørensen, be-
styrelsesmedlem Helle Poulsen
og forkvinde Rikke Randorff
Hegnhøj. 

I bestyrelsen har vi i 2005
diskuteret kriterier for uddelin-
gen af prisen og givet vores an-
befalinger videre til prisbesty-
relsen. 

I indkaldelsen til prisen bør
det tydeliggøres:
1. at det er et værk og ikke en
person, der indstilles,
2. at det må være et aktuelt
værk,
3. at der kan indstilles fra alle
fagtraditioner i Akademia.

Arrangørerne af årskonferen-
cen skal afsætte tid i program-
met til prisoverrækkelsen (fx

45 min.). Det er ikke en god
ide at placere prisoverrækkel-
sen som det sidste punkt i pro-
grammet. 

I prisbestyrelsen har vi i år
diskuteret kriterierne for udde-
ling af prisen. Bl.a. hedder det
i vedtægterne under vilkår § 4:
“Kandidater til prisen kan ind-
stilles af alle medlemmer af for-
eningen”. Dette ønskes ændret
til “Kandidater til prisen kan
indstilles af medlemmer og ik-
ke-medlemmer af foreningen”.

8. Andre forskningspolitiske 
aktiviteter

Møde i Ligestillingsafdelingen
Foreningen indbydes hvert
kvartal til et baggrundsgruppe-
møde for kvindeorganisationer
i Ligestillingsafdelingen. Helle
Poulsen deltog i et af årets fire
møder. 

Lokale initiativer
Ved generalforsamlingen 2005
blev der i det indeværende års
budget som sædvanlig afsat
penge til lokale arrangementer.
Bestyrelsen har igennem flere
år efterlyst initiativer på lokalt
niveau med relevans for køns-
forskningen og i regi af fore-
ningen, hvis formål bl.a. er at
synliggøre køns betydning i vi-
denskab, kultur og samfund og
at fremme formidlingen og an-
vendelse af kønsforskningen i
samfundet. I dette efterår blev
lokalforeningen ‘Kassandra’ i
Odense således genoplivet (be-
retning følger) og en lokalfore-
ning i København er under op-
rettelse i regi af Københavns
Universitet. Vi glæder os til
det fortsatte og fremtidige
samarbejde!
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Lokalforeningen Kassandra
I efteråret 2005 blev lokalfore-
ningen Kassandra i Odense
genoplivet. I øjeblikket består
denne af fire bestyrelsesmed-
lemmer: Forkvinde Christina
Gilling samt medlemmerne
Bodil Kristensen, Sofie Jør-
gensen, Kyra Bryld og Bonnie
C. Barr.

Lokalforeningen byder alle
interesserede fra region Syd-
danmark velkomne. Lokalfore-
ningens aktiviteter vil primært
foregå på Syddansk Universitet
og i medborgerhuset Badstuen
i Odense. Kassandra vil fokuse-
re på begivenheder af interesse
for forskere, studerende og an-
dre inden for køns-, ligestil-
lings- og forskningspolitik.
Kassandra har med stor suc-

ces afholdt et 8. marts-arran-
gement om barsels- og ligestil-
lingslovgivningen, et arrange-
ment som også fik omtale i
TV2-nyhederne. Foreningen
planlægger at afholde endnu et

foredrag i foråret med titlen:
En queer-eksistens: Sprogø-piger.
Kassandras kalender kan også
ses på www.koensforskning.dk/
lokalforening/kassandra/

Der vil også blive afholdt
studiekredse med forskellige
emner. Næste studiekreds d. 4.
maj vil debattere bogen Køn-
nets Katekismus. Til alle lokal-
foreningens arrangementer er
der gratis adgang for medlem-
mer.

Vi håber, at lokalforeningen
kan vokse sig større og opfor-
drer alle interesserede til at
deltage. I efteråret vil Kassan-
dra arbejde på et større forsk-
ningspolitisk arrangement i
forhold til SDU og ligestil-
lingspolitik i akademia.

Er du interesseret i at være
med, er forudsætningen blot at
være medlem af Foreningen
for Kønsforskning i Danmark.
Lokalforeningen kan kontaktes
på: kassandra@groupcare.dk 

Lokalforeningens aktiviteter

vil også blive annonceret på
Foreningens hjemmeside.

I 2005 har Foreningen for
Kønsforskning bevilget
kr.500,- til lokalforeningen i
Odense til PR i forbindelse
med deres arrangementer.

Derudover har vi i 2005
valgt at støtte Kvinderådets
kampagne med kr.500,- til en
postkortkampagne, der havde
til formål at opfordre befolk-
ningen til at stemme på en
kvinde til kommunalvalget
2005.

Visioner for næste års 
bestyrelsesarbejde
· Foreningens økonomiske
fremtid (herunder afvikling af
mangfoldighedssagen).
· Fortsatte medlemsaktiviteter
· Intensivering af det forsk-
ningspolitiske arbejde – gerne
er fagligt arrangement – med
udblik til Norden og det kom-
mende europæiske Gender In-
stitute.
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